
  خراس�ان رضوي: مع��اون وزير راه و شهرس��ازي گف��ت: يكي از 
برنامه هاي ما براي تردد ايمن شهروندان بينالود با شهر مادر اين است 
كه با اس��تفاده از ظرفيت خط ريلي مش��هد - تهران، قط��ار حومه اي 
مشهد- بينالود را راه اندازي كنيم.  محسن نريمان در حاشيه افتتاح و 
بهره برداري از پنج پروژه عمراني در شهر جديد بينالود گفت: به دنبال 
تأمين طرح هاي زيربنايي و روبنايي و توسعه همه جانبه اين شهر هستيم. 
وي با بيان اينكه امروز عمليات اجرايي تكميل تقاطع غيرهمسطح ارتباط 
بين بخش مسكوني شمال و جنوب بينالود آغاز شد، گفت: اين تقاطع 

مي تواند تردد شهروندان اين شهر را تسهيل نمايد. 
  كاشان: مديرعامل سازمان فرهنگي - ورزشي شهرداري كاشان از 
برگزاري ويژه برنامه »گوهر آرامش« با حضور حجت الاسلام والمسلمين 

محسن قرائتي خبر داد. مجتبي رضازاده 
گفت: اين ويژه برنامه از ساعت 18 شامگاه 
)امروز( چهارشنبه 27 بهمن ماه جاري در 
تالار آزادي دانشگاه كاشان ويژه زوج هاي 
جوان برگزار مي ش��ود. وي خاطرنش��ان 
كرد: رئيس ستاد اقامه نماز كشور در اين 
ويژه برنامه كه با محوريت »نقش نماز در 

سلامت خانواده« اجرا مي شود به تبيين آثار نماز در زندگي مشترك، 
بركات اين فريضه در تربي��ت فرزندان و ش��يوه هاي صحيح نماز اول 
وقت در ميان اعضاي خانواده با اس��تفاده از آي��ات كلام وحي و روايت 

اطهار)ع( مي پردازد.  ائمه 
  سيستان و بلوچستان: مديرعامل شركت شهرك هاي صنعتي 
سيستان و بلوچستان گفت: س��رمايه گذاري بخش خصوصي در كنار 
دولت در ايجاد و توس��عه صنايع بالادس��تي و كارخانه هاي مادر رمز 
توسعه اقتصادي در سيستان و بلوچستان است. ساراني اظهار داشت: با 
اينگونه سرمايه گذاري ميل و رغبت بخش خصوصي براي ايجاد صنايع 
كوچك وابسته به كارخانه هاي بزرگ نيز افزايش مي يابد و مي توانيم 
شاهد جهش صنعتي و توس��عه اقتصادي پايدار در اين استان باشيم. 
وي منابع دريايي و تسهيلات ايجاد صنايع تبديلي خرما، بهره برداري 
از معادن فلزي و كاني هاي غيرفلزي استان و ايجاد 28 شهرك و ناحيه 
صنعتي مصوب با امكانات زير بنايي مناسب درسرتاسر استان را از جمله 

ظرفيت هاي موجود در استان برشمرد. 
  كرمانش�اه: مديرعامل س��ازمان قطار شهري كرمانش��اه از آغاز 
ريل گذاري پروژه قطار شهري كرمانشاه از سال آينده خبر داد. سعيد 
سليم ساساني با بيان اينكه در فاز يك پروژه قطار شهري كرمانشاه كار 
با جديت در حال اجراست، گفت: فاز اول پروژه ميدان معلم تا ميدان 
آزادي را شامل مي شود كه كار در اين فاز از پروژه در دو قسمت رو گذر و 
زيرگذر در حال انجام است. وي تصريح كرد: قسمت روگذر پروژه ميدان 
معلم تا سه راه 22 بهمن و قس��مت زيرگذر سه راه 22 بهمن تا ميدان 
آزادي را شامل مي شود كه در قسمت روگذر آخرين اقدامات در حال 
انجام است تا بتوانيم از سال آينده كار ريل گذاري پروژه را شروع كنيم. 
  يزد: رئيس سازمان نظام مهندسي ساختمان استان يزد با اشاره به 
ركود بازار ساخت و ساز در استان به عنوان يكي از دغدغه هاي فكري 
هيئت مديره اين سازمان، از تدوين بسته حمايتي ساخت و ساز با ارائه 
مش��وق ها و تخفيف هايي در حوزه نظام مهندس��ي خبر داد.  عليرضا 
فرشيد با اشاره به وجود 400 هزار نفر عضو نظام مهندسي كشور، اعلام 
كرد: با توجه به توانايي سازمان نظام مهندسي كشور، استان يزد آمادگي 
دارد كه حتي براي ايمن سازي ساختمان هايي كه ساخته شده و شايد 
اصول ايمني ساخت و س��از نيز در آنها رعايت نشده است، مشاوره ها و 
اقدامات لازم را انجام دهد. وي با اشاره به زلزله خيز بودن ايران گفت: 
اينكه دقيقاً مشخص باشد كه چه تعداد از س��اختمان هاي ما در برابر 
زلزله ايمن هستند، آماري در دست نيست ولي امكان ايمن كردن تمام 
ساختمان هاي ناايمن شهر وجود دارد هر چند هزينه هاي سنگيني را 
نيز به دنبال دارد و بايد بررسي شود كه چه تعداد از اين ساختمان ها، 

ارزش مقاوم سازي و ايمن سازي را دارند.

 آذربايجان غربي 
محمدرضا سوري

   گزارش2
به دليل هم مرز 
بودن با سه كشور 
تركيه، عراق و جمه�وري آذربايجان به عنوان 
شاهراه ارتباطي ايران به اروپا ياد مي شود اما با 
اي�ن وج�ود سال هاس�ت ك�ه از داش�تن 
زيرس�اخت هاي ش�بكه ريلي محروم اس�ت.  
 به همي�ن منظ�ور س�ال 80 ط�رح راه آه�ن 
مراغه-اروميه به تصويب مسئولان كشوري و 
استاني رسيد و قرار شد اين طرح ملي در مدت 
هشت سال اجرايي ش�ود اما خلف وعده هاي 
دولت ها در اين سال ها موجب شد تاكنون اين 
اتفاق مهم كه تأثير بسياري در شكوفايي اقتصاد 
كشور و منطقه دارد نيفتد.  اين درحالي است كه 
بارها مسئولان در اين زمينه قول هايي دادند كه 
تاكنون عملي نش�ده اس�ت كه به عنوان مثال 
مي توان به اظه�ارات مع�اون رئيس جمهور در 
جريان بازديد از ايستگاه راه آهن نقده در بيستم 
آذرماه اشاره كرد كه گفته بود: »ايستگاه راه آهن 
نقده در دهه فجر امسال و ايستگاه اروميه حداكثر 
تا بهار س�ال آينده به بهره برداري مي رس�د.«

    
حمل و نقل ارزان، ظرفيت هاي گس��ترده انتقال 
بار و مسافر و راحتي و سهولت در امر ارتباطات و 
امنيت در مسافرت هاي طولاني از جمله مزايايي 
بود كه موجب ش��د درس��ال80 كلنگ راه آهن 
اروميه- مراغه با حضور جمعي از مسئولان كشوري 
و اس��تاني آن زمان به زمين زده ش��ود. آن زمان 
مس��ئولان اعلام كردند با توجه ب��ه مزاياي مهم 
اقتصادي، هم مرز بودن با سه كشور تركيه، عراق 
و جمهوري آذربايجان به عنوان ش��اهراه ارتباطي 
ايران به اروپا طرح ملي راه آهن اروميه - مراغه به 
طول 184 كيلومتر در پنج قطعه ظرف مدت هشت 

سال س��اخته و به بهره برداري خواهد رسيد.  اما با 
گذشت هشت سال از اين ادعا نه تنها اين راه آهن 
افتتاح نشد، بلكه مسئولان نيز در اين خصوص هيچ 
توضيح قانع كننده اي ارائه نكردند تا س��اخت اين 

پروژه ملي همچنان در هاله اي از ابهام قرار گيرد. 
  وعده هاي بدون پشتوانه 

در حالي كه تا سال 93 اتفاق خاصي در اين زمينه 
نيفتاد اما در اين سال معاون وزير راه و شهرسازي 
در جريان بازديد از راه آهن نقده درجمع مردمي 
كه براي مشخص شدن سرانجام اين طرح ملي 
گرد آمده بودند اعلام كرد: »تمامي مراحل ساخت 
ايستگاه راه آهن نقده و خط ريلي مهاباد- نقده تا 
پايان امسال به اتمام خواهد رسيد.« علي نورزاد 
با بيان اينكه مش��كلات مالي و برخي كمبودها 
موجب شده تا درحال حاضر ايس��تگاه راه آهن 
نقده 74 درصد پيش��رفت اجرايي داشته باشد، 

افزود: »عمليات زيرسازي و ريل گذاري خط ريلي 
مهاباد- نقده در دس��ت اقدام است و پيش بيني 
مي شود شهرس��تان نقده در آينده اي نزديك به 
شبكه راه آهن كشور وصل شود.« معاون وزير راه 
و شهرسازي با اشاره به اعلام آمادگي سرمايه گذار 
خارجي براي مش��اركت در اتمام اين طرح ملي 
ادامه داد: »با توجه به اين موضوع س��عي داريم 
تا ضمن اجراي ساخت ايستگاه راه آهن اروميه 
عمليات زيرسازي خط ريلي نقده- اروميه را نيز 

به سرانجام برسانيم.«
   افتتاح امسال يا سال آينده 

اما با وجود اين قول ها س��ال 94 هم گذش��ت و 
اتفاق خاصي دراين زمينه نيفتاد. سرانجام چندي 
پيش بود كه مسئولان استان دوباره اعلام كردند 
با حضور مقامات كش��وري در دهه فجرامس��ال 
راه آهن نقده افتتاح خواهد ش��د ام��ا دهه فجر 

نيز گذش��ت و اتفاقي در اين رابط��ه نيفتاد.  اين 
موضوع موجب ش��د تا مديركل راه و شهرسازي 
آذربايج��ان غربي اع��لام كند ايس��تگاه نقده به 
صورت كامل به اتمام رسيده است، اما تراكم كاري 
مس��ئولان دردهه فجرموجب شده  است مراسم 
افتتاح ب��ه زمان ديگري موكول ش��ود.  داريوش 
نصر در خصوص علت عملي نشدن وعده معاون 
رئيس جمهوري گفت: »دو مشكل در اين زمينه 
وجود داشت كه يكي از اين موارد نقص سايت و 
ديگري تكميل نشدن سنگفرش بين ايستگاه و 
خط راه آهن بود، چرا كه طبق دس��تور رياست 
محترم جمهور تا طرحي كامل نشود نبايد آن را 
افتتاح كرد، لذا اين موضوعات علت اصلي تأخير 
در افتتاح پ��روژه بود.« وي ادام��ه داد: »به دليل 
نبود تجهيز اين ايستگاه تلاش مي شود ايستگاه 
نقده تا پايان سال و ايس��تگاه اروميه تا بهار سال 
آينده آماده بهره برداري  ش��ود.« مع��اون وزير و 
مديرعامل شركت س��اخت و توسعه زيربناهاي 
حمل نقل كشور نيز دراين خصوص گفت: »پروژه 
ملي س��اخت راه آهن مراغه- اروميه يكي از پنج 
پروژه اولوي��ت دار و اقتصاد مقاومتي اس��ت كه 
راهكار فروش اوراق مش��اركت ب��ه ارزش 2 هزار 
ميلياردريال در فعالس��ازي پروژه كارس��از بوده 
است.« خيرالله خادمي افزود: »براي تكميل طرح 
راه آهن مراغه- ارومي��ه نزديك به 2 هزار و ۵00 
ميليارد ريال منابع مالي مورد نياز بود كه بخشي 
از آن به ارزش 2 هزار ميليارد ريال از محل فروش 
اوراق مشاركت تأمين شده است.« وي با اشاره به 
پيشرفت 90 درصدي ايستگاه راه آهن نقده ادامه 
 داد: »عمليات ريل گذاري مسير اتصالي مهاباد به 
نقده به طول 24 كيلومتر به اتمام رسيده است. لذا 
بايد همچنان منتظر ماند و ديد آيا اين وعده ها در 

سال آينده محقق مي شود يا خير؟!«

سال هاس��ت نام منطقه آزاد بر پيشاني شهرستان 
بندري چابهار به عنوان تنها بندر اقيانوسي ايران در 
سواحل درياي عمان حك شده و به دليل موقعيت 
جغرافيايي اش توانسته است در نقطه طلايي كريدور 
تجارت جهاني جا بگيرد. وجود ظرفيت هايي چون 
دريا، منطقه آزاد و ادارات كل بنادر و شيلات به عنوان 
صنايعي پر سود دراين منطقه سبب شده است چابهار 
نه تنها براي استان هاي مختلف كشور، بلكه براي 
كشورهاي ديگر هم به منبع سوداقتصادي تبديل 
شود. با اين همه شواهد و آمار حاكي از آن است كه 
مزيت ها و پتانس��يل هاي اين بندر كه برخي از آنها 
مي تواند به تنهايي اشتغالزايي و توسعه اقتصادي يك 
استان را به همراه داشته باشد نتوانسته است براي رفع 

معضل بيكاري در اين شهرستان كارساز باشد!
  منطقه آزاد و اين نرخ بيكاري؟!

در حالي كه طبق اعلام كارشناسان ظرفيت توسعه 
بخش شيلات چابهار، هزار برابر از كشورهاي حاشيه 

خليج فارس در اين زمينه بيشتر است و به دليل وجود 
جاذبه هايي چون كوه هاي مينياتوري ظرفيت توسعه 
گردشگري اش صدها برابر كشورهاي گردشگرپذير 
همسايه از جمله تركيه اس��ت مي توان به راحتي 
از اين ظرفيت ها در كنار ظرفيت كش��اورزي براي 
اش��تغالزايي و رفع مشكل بيكاري اس��تفاده كرد.   
طبق گزارشات شهرستان چابهار بيش از يك سوم 
جمعيت 80هزار نفري شهرستان چابهار فاقد شغل 
ودرآمد هستند. اين درحالي است كه اكثر واحدهاي 
توليدي شهرس��تان چابهار به دليل عدم مديريت 
مناسب و مش��كلات نقدينگي و بدهي به بانك ها 
تعطيل شده يا در ش��رف تعطيلي قرار گرفته اند و 
معضل بيكاري و عدم اشتغالزايي در چابهار موضوعي 
است كه در دستور كار دولت ها قرار گرفته است اما به 
رغم پررنگ شدن نقش اقتصادي و استراتژيك بندر 
چابهار طي چند دهه اخير، تا به امروز جز وعده هاي 
واهي و پروژه هاي نيمه كاره نتيجه اي نداشته است.  

به عنوان نمونه احداث 10 واحد پالايشگاه نفتي و 21 
واحد پتروشيمي و يك مجتمع فولاد مجتمع هاي 
بزرگ پتروشيمي، فولاد و راه آهن از جمله پروژه هاي 
ملي بوده كه در دو دولت قبل به منظور ايجاد اشتغال 
در منطقه كليد خورده اما تا به امروز به سامان نرسيده 
است. احداث پالايشگاه نفتي و يك واحد پتروشيمي 
از جمله پروژه هاي پرزرق و برقي بود كه قرار بود تا 
پايان سال 97 به بهره برداري برسد و جمعيت جوان 
بيكار اين منطقه را جذب كند اما با سپري شدن عمر 
دو دولت هنوز در ابتداي راه است و با مشكل نداشتن 
مجوز هاي لازم دست و پنجه نرم مي كند.   از طرفي 
به دليل عدم حمايت هاي دولتي از صيادان بومي كه 
صيد سنتي آبزيان اقيانوسي اصلي ترين منبع امرار 
معاش آنهااست، رونق از اين صنعت هم رخت بربسته 

و زندگي بومي ها را به بن بست رسانده است. 
  چابهاري ها محروم از امكانات اوليه 

در حالي كه منطق��ه آزاد تجاري - صنعتي چابهار 

طي چند دهه اخير سبب رونق سرمايه گذاري در 
اين منطقه ش��ده و چابهار را به عنوان يك منطقه 
گردشگري، صنعتي و تجاري در جنوب شرق كشور 
مطرح كرده است اما ساكنان اين شهرستان بندري 
از اين سودرساني هيچ بهره اي نبرده اند. تا آنجا كه 
حالا از ساده ترين امكانات زندگي از جمله آب شرب 
سالم، شبكه برق رساني استاندارد، مراكز بهداشتي 
و درماني، فضاهاي آموزش��ي و تفريحگاه مناسب 
محروم هستند.  در حال حاضر كمبود آب آشاميدني 
سالم در مناطق شهري و روس��تايي چابهار يكي 
از مش��كلات و معضلات ساكنان شهرستان است. 
مشكلي كه چندين سال است جيره بندي و آبرساني 
از طريق تانكر به عنوان تنها راه حل آن در دست اجرا 
بوده و انگار قرار نيس��ت بالاخره راهكاري براي آن 
پيدا شود. مدت هاست مناطق مختلف چابهار تنها 
چند ساعت شبانه روز آب دارند، هنوز 400 روستاي 
اين شهرستان از طريق تانكر آبرساني مي شوند و 
مردم ناچارند از آب چشمه ها يا چاله هايي كه در آن 
آب جمع مي شود براي مصارف شرب خود استفاده 
كنند. يعقوب جدگال، نماينده چابهار، نيك شهر 
و كنارك در مجلس با تأييد اين مشكل مي گويد: 
بحران كم آبي در روستاهاي جنوب استان مشكلات 
بهداش��تي زيادي براي مردم ايجاد كرده است، با 
اين حال متأسفانه طرح آبرساني به 400 روستاي 
شهرستان چابهار به دليل كمبود اعتبار مدتي است 
كه نيمه تمام رها شده است.  علاوه بر اين در حال 
حاضر در چابهار فقط يك بيمارستان وجود دارد كه 
به گفته بلوچ عضو شوراي شهر آن، اين بيمارستان 
ظرفيت جانمايي 48 تخت و امكانات محدود به اين 
ظرفيت را دارد، اما اكنون بيش از 100 تخت در آن 
قرار گرفته است و از پنج شهرستان نظير قصرقند، 
كنارك و سرباز و برخي شهرستان هاي هرمزگان نيز 

براي درمان به اين بيمارستان مراجعه مي شود!
 اين درحالي اس��ت كه تاكنون شعبه بين المللي 
دانش��گاه علوم پزش��كي زاهدان واقع در منطقه 
چابهار تا حدودي پاسخگوي نيازهاي بهداشتي 
و درماني مردم منطقه بود، اما حالا زمزمه هايي از 
تعطيلي اين دانشگاه به گوش مي رسد. خبري كه 
در صورت تحقق مي تواند بر مشكلات بهداشتي و 
درماني مردم اين شهرستان بندري بيش از پيش 
بيفزايد.  ع��لاوه بر اين كمبود فضاي آموزش��ي و 
مدرس��ه نيز از جمله ديگر مش��كلاتي است كه 
چابهاري ها با آن روبه رو هستند. تراكم جمعيت در 
مدارس، نبود مدرسه در برخي مناطق و روستاها و 
مدارس چند شيفته هم از معضلات چندين ساله 

ساكنان شهرستان چابهار است. 
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در گفت وگو با »جوان«:

تصميمات اشتباه، مسير پروژه قطار شهري 
اهواز را سد كرده است!

بيش از 10 س�ال از زمان كلنگ زني پروژه 
چهار ساله قطار ش�هري اهواز مي گذرد؛ 
طرحي كه اكنون به رغم هزينه زيادي كه 
از بيت المال برايش شده، دچار ركود شده 
است حالا با شرايط اين روزهاي اهواز كه 
به خاطر گرد و غبار، تمام خدمات شهري 
اعم از آب و برق به يكباره قطع شد، ضرورت 
اجراي اين پروژه بيش از گذشته حس مي شود. طرحي كه در صورت 
افتتاح مي تواند كمك بزرگي به حمل و نقل فرسوده اين شهر آن هم 
در هواي بسيار گرم و خاكي اهواز كند. با توجه به پيشرفت لاك پشتي 
پروژه در سال هاي گذشته و توقف فعلي آن به سراغ عباس هلاكويي، 
مديرعامل سابق سازمان قطار شهري اهواز رفتيم تا گفت وگويي در رابطه 
با مشكلات پيش روي اين حوزه داشته باشيم كه در ادامه مي خوانيد:

    
چرا اجراي پروژه قطار شهري اهواز متوقف شده است؟

پروژه قطار شهري كه كلنگ اوليه آن در سال 8۵ بر زمين خورد، قرار بود از 
طريق سرمايه گذاري خارجي و فاينانس اجرايي شود، اما متأسفانه شرايط 
بين المللي آن موقع، اين فرصت را از ما گرفت. بنابراين مجبور شديم، پروژه را 
با منابع داخلي و با كمك  شهرداري پيش ببريم. البته در بين مصوبات دولت 
پيشين، فقط پروژه قطار شهري اهواز و كرج بودند كه قرار بود با فاينانس 
اجرايي شوند، بنابراين همانطور كه اصفهان، شيراز، تبريز و تهران با منابع 
داخلي و به خصوص اعتبارات تخصيص يافته از سوي شهرداري اجرايي 
مي شدند، پيش بيني مي كرديم كه با مشكلي مواجه نشويم. علاوه بر اين 
طي سفر هيئت دولت پيشين در سال 87، دولت نيز تأمين بخشي از منابع 

مالي را از محل اعتبارات دولتي به عهده گرفتند. 
با توجه به موافقت رئيس جمهور پيش�ين در خصوص تأمين 
بخشي از منابع مالي، پس چرا دوباره پيشرفت پروژه كند بود؟

پيش بيني ما هم اين بود كه با تخصيص 480 ميليارد تومان از سوي دولت، 
با مشكلي مواجه نشويم و پروژه را نهايتاً تا سال 90 افتتاح كنيم، اما به رغم 
همكاري دولت براي اختصاص اعتبارات، شهرداري به وعده خود عمل نكرد 
و دست ما را خالي گذاشت. آن هم در شرايطي كه اين پروژه به طور كمال و 
تمام تأمين اعتباراتش بر دوش شهرداري بود. با اين حال خوشبختانه سازمان 
مديريت از سال 88 هر ساله اعتبارات خوبي را ارائه مي داد تا اينكه سال 94 
دولت فعلي با كمبود منابع مالي مواجه شد. بنابراين بودجه ما نيز قطع شد و 

دوسالي است كه تقريباً پروژه يا متوقف است يا حركت لاك پشتي دارد. 
با توجه به اينكه گفتيد شهرهاي ديگر هم از همين راه تأمين 
اعتبار مي كردند، پس چرا فقط پروژه شهري اهواز ناكام ماند؟

مسلماً مشكل تأمين منابع مالي همانطور كه گفتيد در شهرهاي ديگر هم 
وجود داشت اما با مديريت صحيح استاندار و شهرداري، آنها از اين معضل 
عبور كردند. براي مثال در شيراز علاوه بر منابع مالي كه دولت تخصيص 
مي داد، شهرداري هم توسط اوراق مشاركت وظيفه خود در خصوص تأمين 
اعتبارات را عملياتي مي كرد. البته شهرداري اهواز هم براي دريافت اوراق 
مشاركت تلاش كرد، فقط اش��كال كار اينجا بود كه وثيقه موجهي براي 
دريافت منابع پولي به بانك ها ارائه نمي داد. شهرداري اغلب سند زمين هايي 
چون پارك و فضاهاي عمومي را ارائه مي داد كه قابليت وصول نداشتند. 
بنابراين اينگونه شد كه نتوانستيم از طريق شهرداري منابع مالي دريافت 

كنيم و پيشرفت فيزيكي پروژه با اين شرايط تنها 28 درصد بوده است. 
با توجه به گفته هاي شما منابع مالي از سوي دولت از سال 94 
قطع شد و شهرداري اهواز هم كه كمكي نكرد، راه ديگري 

براي ادامه پروژه وجود نداشت؟
اوراق قرضه راه آخري بود كه مي توانستيم به آن اميد داشته باشيم، با اينكه 
مجوزهاي لازم را از دولت ب��راي 300 ميليارد تومان اوراق دريافت كرده 
بوديم اما آن هم به بن بست خورد، چراكه اين روش زماني به كار مي آيد كه 
پيمانكار كار را انجام دهد و از دولت طلبكار شود، اما با توجه به بدعهدي هاي 
شهرداري و عدم هماهنگي در استانداري، پيمانكار هم زير بار كار نرفت. 
متأسفانه بايد بگويم با توجه به شرايط آب و هوايي اهواز و اهميت اين طرح 
براي بهبود محيط زيست و توسعه شهر، اس��تاندار خوزستان نتوانست 

هماهنگي مناسبي براي اجراي آن ايجاد كند. 

 احداث نخستين درمانگاه تخصصي 
شهداي مدافع حرم درنسيم شهر 

كلنگ احداث نخستين درمانگاه تخصصي     اسلامشهر
شهداي مدافع حرم استان تهران به همت 
سپاه ناحيه حضرت ابوالفضل)ع( شهرستان بهارستان، با حضور نمايندگي 
بنياد تعاون سپاه استان تهران وجمعي از مسئولان منطقه به زمين زده شد. 
در اين مراسم سرگرد پاسدارمهدي علمدار فرمانده سپاه شهرستان بهارستان 
گفت: در راستاي تأكيدات مقام معظم رهبري برمحروميت زدايي، با همت 
سپاه شهرستان بهارستان و مساعدت مسئولان شهري، درمانگاه تخصصي 
شهداي مدافع حرم بهارستان، در نسيم شهر احداث مي شود.  وي افزود: 
اين درمانگاه كه با سرمايه گذاري 8 ميليارد توماني بنياد تعاون بسيج استان 
تهران احداث مي شود، به عنوان نخستين مركز درماني تخصصي اين بنياد 
دراين استان خواهد بود كه در سطح استان تهران و در شهرستان محروم 
بهارستان احداث مي شود.  علمدار با تأكيد براينكه استفاده اين درمانگاه 
مختص سپاه و بسيج نيست، بيان كرد:هدف اصلي از احداث چنين درمانگاه 
تخصصي، خدمت به مردم منطقه به ويژه محرومان اس��ت كه به همت 
مسئولان و لطف خدا س��اخت آن از امروز به طور رسمي آغاز خواهد شد.  
وي تصريح كرد:با توجه به ضرورت و اهميت احداث اين مركز درماني، تمام 
تلاش ما بر اين است كه تا پايان سال آينده اين پروژه را احداث و به مرحله 
بهره برداري برسانيم.  علمدار با بيان اينكه اين مراسم را بايد به فعاليت هاي 
بسيج سازندگي پيوند زد، تأكيدكرد: بسيج سازندگي ناحيه ابوالفضل )ع(
در اين مدت فعاليت هاي بس��ياري در زمينه محروميت زدايي درسطح 
شهرستان داشته، كه از جمله آنها مي توان به پناه دادن به بي خانمان هاي 
حومه شهرستان و رنگ آميزي مدارس شهرستان اشاره كرد.  وي با اعلام 
آمادگي سپاه براي س��اخت مسكن محرومان شهرس��تان افزود: تلاش 
مي كنيم تا بتوانيم در راستاي حمايت وكمك به محرومان و مستضعفان 
ثابت قدم بمانيم، چراكه فقر در شهرستان بهارستان چهره ديگري دارد و 

براي دانستن اين موضوع بايد به خانه هاي شهروندان رفت. 

 بهره مندي 16 روستاي محروم زنجان
 از آب شرب سالم  

16 روستاي استان زنجان در قالب چهار    زنجان
مجتمع آبرس�اني از آب ش�رب س�الم 
بهره مند مي شوند. در اين راستا، مدير عامل شركت آبفار استان زنجان 
از بهره برداري از چهار مجتمع آبرساني شركت آب و فاضلاب روستايي 
استان زنجان با اعتباري بالغ بر 94 ميليارد و 239ميليون ريال خبر داد 
كه قادرند 16 روس�تاي استان را از آب شرب س�الم بهره مند سازند. 
محمدحسين مهان فر گفت: 6 هزار و 423 نفر با به بهره برداري رسيدن اين 
مجتمع ها از آب شرب سالم بهره مند مي گردند. وي افزود: مجتمع آبرساني هاي 
»زرند« شهرستان خدابنده با 10 روستا، مجتمع آبرساني »اربط و بزوشا« 
شهرستان زنجان با دو روس��تا، مجتمع آبرساني »ش��يخلر – ساغرچي« 
شهرستان ماهنشان با دو روستا و پروژه آبرساني روستاي رحمت آباد خرمدره 
و مجتمع قره پشتلو با روستاي مشكين شهرستان زنجان از پروژه هاي آبرساني 
در دهه مبارك فجر است. وي اظهار داشت: احداث 14 باب مخزن آب، ۵۵ 
كيلومتر خط انتقال، 43 كيلومتر احداث شبكه توزيع، حفر و تجهيز شش 
حلقه چاه عميق و دستي، پنج دهنه چشمه، ساخت 10 ايستگاه پمپاژ و. . . از 
فعاليت هاي انجام گرفته در پروژه هاي آبرساني اين مجتمع ها بوده است.  مهان 
فر از ديگر اقدامات انجام گرفته پروژه هاي آبرساني را احداث ساختمان جانبي، 

موتورخانه، فنس كشي، محوطه سازي، احداث اتاق فرمان و. . . برشمرد. 

راه آهن ملي اروميه – مراغه 18 سال متوقف مانده است
در حالي قطار اروميه - مراغه در ايستگاه اول گير كرده كه قراربود درسال 88سوت حركتش به صدا درآيد

 بيكاري و محروميت در نقطه طلايي كريدور تجارت جهاني
شهرستان بندري چابهار از سود و رونق اقتصادي منطقه آزاد بي بهره مانده است

طي دهه هاي اخي�ر منطقه آزاد تجاري - صنعت�ي چابهار از لحاظ 
اقتصادي به منطقه اي استراتژيك در كشور تبديل شده و به دليل 
موقعيت جغرافيايي و ارتباط با كش�ورهاي مختلف توانسته است 
نقش مؤث�ري در اقتص�اد بين المللي و تج�ارت جهان�ي ايفا كند. 

بااين وجود س�اكنان اين شهرس�تان بندري از اي�ن همه ظرفيت  
چون دري�ا، منطق�ه آزاد و ادارات كل بنادر و ش�يلات كه گردش 
مالي بس�ياري دارد، بي نصي�ب مانده اند و از حي�ث بهره مندي از 
امكانات رفاه�ي و معيش�تي در دس�ته محرومان ج�ا گرفته اند. 

ميترا شهبازي

مريم احمدي 
   گزارش يك

افتتاح اولين مركزتوانبخشي شبانه روزي 
معلولان جسمي–  حركتي گلستان درگنبد

اولين مركز توانبخش�ي ش�بانه روزي     گلستان
معل�ولان جس�مي - حركتي اس�تان 
گلس�تان درشهرس�تان گنبد كاووس افتتاح و راه اندازي ش�د. 
مديركل بهزيستي استان درآئين افتتاح اين مركز گفت: اين مركز توانبخشي 
غيردولتي ب��ا اعتباري بالغ ب��ر3 ميليارد ريال، به عنوان نخس��تين مركز 
شبانه روزي معلولان جس��مي - حركتي در استان گلس��تان راه اندازي 
 مي شود.  ابراهيم غفاري با بيان اينكه ظرفيت اسمي اين مركز۵0 نفر معلول 
حركتي است، افزود: س��ازمان بهزيس��تي به ازاي 33 نفر از اين  جسمي- 
معلولان، مبلغ 168ميليون و 300 هزار ريال به صورت ماهانه به اين مركز 
يارانه پرداخت مي كند.  وي با اش��اره به خدمات اين مراكز شبانه روزي به 
معلولان شامل خدمات بهداشتي، مراقبتي، درماني و توانبخشي گفت: در حال 
حاضر اين مركز تنها مركز فعال شبانه روزي معلولان جسمي - حركتي در 
سطح استان است و11مركز توانبخشي معلولان جسمي – حركتي ديگر نيز 
وجود دارد كه به صورت روزانه خدمات توانبخشي و آموزشي ارائه مي دهند.

چهارمحال و بختياري ميزبان 7شهيد گمنام 
مديركل حفظ آثار و نشر ارزش هاي     چهارمحال و بختياري
دفاع مقدس چهارمحال و بختياري 
گفت: همزمان با ايام شهادت حضرت زهرا)س(، استان چهارمحال 
و بختي�اري ميزب�ان هف�ت ش�هيد گمن�ام خواه�د ب�ود. 
سرهنگ پاسدار عباس عباسي ادامه داد: در حال برنامه ريزي براي ميزباني 
اين شهداي والامقام دوران هشت سال دفاع مقدس هستيم تا بتوانيم از اين 
شهدا به خوبي استقبال كنيم.  وي افزود: مسئولان استان براي استقبال از 
اين شهداي گرانقدر، در حال تدارك برنامه هاي مختلفي هستند كه پس 
از قطعي شدن به اطلاع عموم ملت بزرگ ايران و مردم ولايتمدار استان 
خواهد رسيد.  عباسي افزود: اين شهداي عزيز در چهار نقطه از استان و در 
شهرهاي گندمان، فرادنبه، دستنا و آموزشكده فني پسران شهركرد تشييع 
و تدفين مي ش��وند.  وي اظهار اميدواري كرد مردم شريف چهارمحال و 
بختياري با حضور در مراسم هاي استقبال، تشييع و تدفين شهداي گمنام، 

بار ديگر با آرمان هاي بلند شهدا تجديد ميثاق  كنند. 

بازيافت كشتي در درياي خزر و خليج فارس ممنوع است
معاون دريايي سازمان محيط زيست با بيان اينكه عمليات بازيافت كشتي طبق     هرمزگان
مصوبات كارگروه ويژه ذيل كارگروه س�واحل در درياي خزر و خليج فارس 
ممنوع اعلام شده است، گفت: سازمان محيط زيست در مقابل فشار متقاضيان اين صنعت تسليم نمي شود. 
پروين فرشچي با اشاره به عدم صدور مجوز زيست محيطي فولاد آناميس، اظهار داشت: تأمين بخش 
اعظمي از مواد اوليه مورد نياز اين كارخانه بر مبناي اوراق س��ازي و بازيافت كشتي پيش بيني شده 
اس��ت.  وي افزود: طبق مصوبه كارگروه ويژه ذيل كارگروه سواحل، بازيافت كشتي در درياي خزر و 
خليج فارس به دليل بالابودن آلودگي زيستي بالاي اين صنعت ممنوع اعلام شده است.  معاون دريايي 
سازمان محيط زيست با بيان اينكه صنعت بازيافت كشتي يكي از كثيف ترين و البته اقتصادي ترين 
صنايع دنياست تصريح كرد: در دنيا تنها هفت كشور در اين حوزه فعاليت دارند كه عمده اين كشور ها 
را كشورهاي فقيري كه مسئله محيط زيست اولويت اول آنان محسوب نمي شود، تشكيل مي دهد.  

راه اندازي كمپين حمايت از كفش ايراني براي رونق صنعت كفش تبريز
نايب رئيس اول اتاق اصناف تبريز با اشاره به اينكه چون تبريز به عنوان      آذربايجان شرقي
پايتخت چرم و كفش كشور شناخته  مي شود و توليدات كفش تبريز 
در شهرهاي مختلف كشور مورد مصرف قرار مي گيرد، تشكيل كمپين حمايت از كفش ايراني بهترين 
فرصت براي تعامل بين فعالان صنعت كفش تبريز با فعالان صنعت كفش ساير شهرها خواهد بود. 
محمدعلي شريعت زاده با اش��اره به كمپين بازاريان و اصناف تبريز در حمايت از كفش ايراني و عدم 
فروش اجناس خارجي اظهار داشت: با وجود بحران اقتصادي و مشكلاتي كه گريبانگير صنعتگران شده 
است، فعالان صنعت كفش تبريز گام هاي مؤثري در مطرح شدن كفش تبريز به عنوان يك برند مشهور 
در سطح كشور برداشته اند و تشكيل اين كمپين يك حركت شايسته براي رونق بيشتر توليد داخلي 
است كه بنده هم به نوبه خود از اين حركت حمايت مي كنم و قطع يقين اين حركت در فرهنگ سازي 

براي مصرف كالاي داخلي نقش بسيار تأثيرگذاري خواهد داشت.  


